Studies, maintenance and use of autochthonous varieties grown by the ampelographic collection of the Institute for Vine 
and Wine “Magarach”

V.Risovannaya, V.Ivanchenko, S.Gorislavets, E.Memetova

Institute for Vine and Wine “Magarach” Yalta, Crimea, Ukraine
E-mail vrisovan@rambler.ru

Varieties that have been cultivated in a given region for a long time are considered autochthonous or local varieties.

The origin of many autochthonous varieties still remains obscure. Only some of Crimea autochthonous varieties are known to have arisen from wild grapes, i.e. they are true autochthonous varieties. Ancestors of some modern autochthonous varieties were imported to the Crimea in the time when Creek ccolonies emerged on the Heraclean Peninsula in the south-western part on the Crimea in the 5th century BC, and were cultivated in old centers of grape growing: the Sudak region and west vallies of the Crimea. Such autochthonous varieties probably should be considered allochthonic.

Autochthonous varieties are of great value for breeding purposes and as the natural heritage consisting of genetic resources of grape. Researchers of the Institute “Magarach” P.M.Gramotenko (1979, 1982, 1985), L.P.Troshin (1990), A.M.Panarina (1981-1985, 1993-1995) have shown that autochthonous varieties embrace those with good resistance to diseases and promising for growing on a large commercial scale. For instance, varieties Albourla and Shira izym are drought-resistant and tolerant to mildew and grape-berry moth, varieties Soldaia, Solnechnodolinski and Matvienkovski are superior to many recognized varieties in a number of economic traits. These varieties are distinguished for good vigor, large berries with high sugar content and harmonious taste, and drought resistance. Besides, they produce high and stable yields, possess good keeping qualities and are promising for being made into excellent wines. A toral of 12 Crimea autochthonous varieties have been recognized in Ukraine.

Unfortunately, a tendency to reduce variety assortment is typical of today’s global viticulture, and, as a result, unique autochthonous varieties may become extinct. In this connection, conservation of the genetic diversity of autochthonous grape varieties by different means, and in the first turn by maintaining in ampelographic collections, is of special importance.

The ampelographic collections of the Institute “Magarach” grows a total of autochthonous varieties of the CIS countries. They include: 

- 79 autochthonous varieties of the Crimea, 

- 290 autochthonous varieties of the Russia, 

- 309 autochthonous varieties of the Georgia,

- 129 autochthonous varieties of the Moldova,

- 125 autochthonous varieties of the Armenia,

- 53 autochthonous varieties of the Azerbaijan,

- 346 autochthonous varieties of Central Asia.
Information about a number of autochthonous varieties of Ukraine (of the Crimea), Russia and Moldova has been tabulated according using the OIV, FAO,IPGRI Descriptors of Vine (“Descripteurs de la Vigne (Vitis spp.)”, 1997) and the literature to the IPGRI form. The table contains the following data cited below

Unfortunately, germinating buds were frost-injured this spring, which made it difficult to evaluate varieties when certain criteria were used. We hope to continue activities aimed to collect such information.
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 Известно, что аборигенными или местными сортами винограда принято считать сорта, издавна находящиеся в культуре в данной местности. 

Происхождение многих аборигенных сортов точно не установлено. Так, например, только для нескольких крымских аборигенных сортов известно, что они произошли от диких лоз винограда, т.е. являются истинно автохтонными сортами. Предки некоторых современных аборигенных сортов была завезены в период возникновения в Крыму греческих колоний на Гераклейским полуострове (юго-западная часть Крыма) в V в. до н.э. И несколько столетий выращивались в старых центрах виноградарства: Судакском районе и в западных долинах Крыма. Такие аборигенные сорта вероятно следует отнести к аллахтомным.

Аборигенные сорта представляют большую ценность для использования в селекции и как национальный генофонд винограда. В работах учёных ИВиВ «Магарач» Грамотенко П.М. (1979, 1982,1985), Панариной А.М.(1981-1985;) показано, что среди аборигенных сортов имеются весьма устойчивые к заболеваниям и перспективные для широкого использования в производстве. Например, сорта Альбурла и Шира изюм засухоустойчивы, слабо повреждаются милдью и гроздевой листовёрткой. Сорта Солдайя, Солнечнодолинский и Матвиенковский по ряду хозяйственно ценных признаков превосходят многие районированные: сильнорослые кусты, крупные ягоды с гармоничным вкусом, высокая сахаристость ягод, засухоустойчивость, высокая и постоянная урожайность, хорошее хранение, перспективы для приготовления высококачественных вин. В настоящее в Украине районировано 12 аборигенных сортов.

Однако, как и во всем мире, у нас в виноградарстве усиливается тенденция к монокультурному производству. В результате чего существует угроза исчезновения уникального генофонда аборигенных сортов винограда. В связи с чем особое значение приобретает сохранение генетического разнообразия аборигенных сортов различными способами и в первую очередь в ампелографических коллекциях. 

  На ампелографической коллекции ИВиВ «Магарача» произрастают большое количество аборигенных сортов всех виноградарских стран СНГ. Среди которых:

- 79 крымских аборигенных сортов,

- 290 российских аборигенных сортов,

- 309 грузинских аборигенных сортов,

- 129 молдавских аборигенных сортов,

- 346 аборигенных сортов из Средней Азии,

- 125 аборигенных сортов из Армении,

- 53 аборигенных сорта из Азербайджана.

К сожалению, весной этого года наблюдались заморозки, которые повредили прорастающие почки, что затрудняет оценку сортов по некоторым показателям. Надеемся, что работа по сбору этой информации будет продолжена.

При сборе информации использован дескриптор Descripteurs de la Vigne (Vitis spp.) 

Собранная информация будет представлена в таблице рекомендована IPGRI.
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